

[Text]

The Chairman: Thank you, Mr. Morin.

What I'd prefer is if we could have all the submissions and then go through the question-and-answer period, unless someone objects to that.

Mr. Swain.

Mr. Ron Swain (Minister of Housing and Economic Development, Métis National Council): Chairman, committee members, I'm very honoured and privileged to be here before you today as the Minister of Housing for the Métis Nation.

As the first minister has informed this council, I called an emergency meeting, as the Minister of Housing, with all the cabinet ministers of the Métis Nation and all our very professional housing authorities, our managers and technicians in our housing area, to come together over the last few days here in Ottawa to address some of the concerns that came out of the federal budget that just went down. With this combined expertise we have put together the presentation I'll be reading to you and we've distributed to all the members.

I can't emphasize enough how this presentation is based on actual years of experience from people who have been working in this field without a doubt more effectively than CMHC themselves. Our own people, our own managers, our own institutions, have delivered a service more effectively in the past than the government has. This is a clear indication that we as an aboriginal people, the Métis Nation, can very effectively work as a self-government body.

I want first to thank you for inviting us to make this presentation. Our request to meet with you is based on an emergency created by the recent budget provisions, which, unless confronted, will terminate vital housing programs that are critical to the needs of the people we serve and the economy.

The people we represent are the Métis Nation. Before going any further, it is important we clarify that. Although we are an aboriginal people, specifically identified as such in the Constitution of Canada, we are in no way served by the Department of Indian and Northern Affairs. Some of us know this very well, but far too many do not understand this important distinction.

For the record and for the benefit of those who do not know, our nation, while centred in western Canada, extends from Ontario to British Columbia and the Northwest Territories.

• 0940

The Métis are and have always been a nation of people who have traditionally been self-determining. Our ancestors were the first free traders. They welcomed newcomers and helped them adjust. They brought Manitoba and the whole of the northwest into Confederation. The Métis were provided constitutional recognition of their lands.

Shortly after Confederation, for a period of years, the Government of Canada and Manitoba conspired literally to rob our people of their lands. Our people were forced into remote areas. Over time governments outlawed our way of life and forced many of our people into poverty and onto road allowances.

[Translation]

Le président: Merci, monsieur Morin.

Si vous êtes tous d'accord, nous entendrons d'abord tous les exposés et nous passerons ensuite à la période des questions.

Monsieur Swain.

M. Ron Swain (ministre du Logement et du Développement économique, Ralliement national des Métis): Monsieur le président, mesdames et messieurs membres du comité, je suis très honoré et privilégié de venir comparaître devant vous ce matin à titre de ministre du Logement de la nation métisse.

Comme le premier ministre l'a dit au comité, à titre de ministre du Logement, j'ai convoqué une réunion d'urgence avec tous les ministres de la nation métisse et tous nos gestionnaires et techniciens très compétents dans le domaine du logement. J'ai convoqué une réunion à Ottawa il y a quelques jours pour discuter de certaines des préoccupations soulevées par le dernier budget fédéral. Avec l'aide de toutes ces compétences spécialisées, nous avons préparé l'exposé que je vais vous lire et que nous avons distribué à tous les membres du comité.

Je ne saurais trop insister sur le fait que cet exposé s'appuie sur des années d'expérience concrète de gens qui sont sans aucun doute plus efficaces que la SCHL même dans ce domaine. Nos gens, nos gestionnaires et nos institutions ont fourni dans le passé un service plus efficace que le gouvernement. Cela démontre clairement que, comme peuple autochtone, la nation métisse peut fonctionner très efficacement dans l'autonomie.

Je vous remercie d'abord de nous avoir invités à présenter notre exposé. Nous avons demandé à vous rencontrer à cause d'une urgence qui découle du budget fédéral récent et qui, si l'on ne réagit pas, mettra fin à des programmes de logement cruciaux pour les besoins de nos gens et pour l'économie.

Nous représentons la nation métisse, et il faut le préciser avant d'aller plus loin. Même si nous sommes un peuple autochtone, désigné spécifiquement comme tel dans la Constitution du Canada, nous ne bénéficions d'aucun service du ministère des Affaires indiennes et du Nord canadien. Certains d'entre nous le savent très bien, mais beaucoup trop de gens ne comprennent pas cette distinction importante.

Pour les fins du compte rendu et pour ceux qui ne le savent pas, même si elle est concentrée surtout dans l'ouest du Canada, la nation métisse s'étend de l'Ontario jusqu'à la Colombie-Britannique et aux Territoires du Nord-Ouest.

Les Métis ont toujours été et demeurent un peuple auto-déterminé. Nos ancêtres ont été les premiers libre-échangistes. Ils ont accueilli les nouveaux arrivants et les ont aidés à s'adapter. Ils ont amené le Manitoba et tout le Nord-Ouest dans le giron de la Confédération. La Constitution a reconnu le droit des Métis sur leurs terres.

Peu après la Confédération, pendant des années, le gouvernement du Canada et le Manitoba ont conspiré pour dérober ces terres aux Métis qui ont été repoussés dans les régions éloignées. Les gouvernements ont fini par proscrire notre mode de vie et par repousser un grand nombre de Métis dans la pauvreté et sur les emprises des routes.